

ISSN 2070-9773

КЛИО



№02(170)

февраль 2021

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Трибунский С.А.** (Самара). Некоторые историографические тенденции исследования проблемы культурно-просветительная работа в Красной армии в период фронтовой Гражданской войны в России в советской исторической науке (вторая половина 1960-х – первая половина 1980-х годов) 13

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Кривошекова Е.В., Сивкина Н.Ю.** (Нижний Новгород). Особенности имперского правления раннеселевкидских царей 22
- Алферов Д.А.** (Санкт-Петербург). Транспортная инфраструктура и новые районы Хартума в первой половине XX в. 29
- Костюк Р.В., Волчек А.С.** (Санкт-Петербург). Политико-институциональные особенности европейской интеграции в 1990-е гг.: подходы Франции и Германии 34
- Зотова А.В., Ван Жэньчжи** (Санкт-Петербург). Формирование парламентских связей Китая и Петербурга (1994-2016 гг.) 45
- Гарусова Л.Н.** (Владивосток). Антикитайский вектор в политике «Свободного и открытого Индо-Тихоокеанского региона» президента Трампа (2017–2021 гг.) .54

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Барташев Д.С.** (Москва). Проблема равнородности и морганатические браки в Российской императорской фамилии 62
- Барышников М.Н., Федотьев Д.С.** (Санкт-Петербург). Судоходный бизнес и православное паломничество в Палестину: Русское общество пароходства и торговли в 1856 – 1859 гг. 71
- Бурдина Г.М.** (Елабуга). Великая Отечественная война: хроники студенческого быта 82
- Муромцева Л.Х.** (Воронеж). Хорватские легионеры в боях против советских войск на Миус-фронте (декабрь 1941 – январь 1942 гг.) 89
- Гершзон М.М.** (Москва). В поисках оптимальной структуры управления культурой в СССР (1953-1963 годы) 96
- Орлов С.В.** (Москва). Информационное общество в России в новейшее время: страницы истории 102

ИСТОРИЯ РЕГИОНОВ РОССИИ

- Ткачева В.С.** (Санкт-Петербург). Положение заключенных концлагерей на временно оккупированной территории Северо-Запада СССР (1941-1944 гг.) 112
- Степанов М.Г.** (Абакан). О пребывании японских военнопленных в Хакасии в 1945-1947 гг. 116

ИСТОРИЯ КУЛЬТУРЫ

- Кейдун И.Б.** (Владивосток). Формирование и содержание канонического памятника «Ли цзи» в историко-культурном контексте китайской цивилизации 123

Смагар М.О. (Москва). Рукописные книги и новоевропейская монархия	128
Ильслова Л.Р. (Москва). Реакция читателя-народника на роман «Знамения времени» Д. Л. Мордовцева	132
Шибяев М.А. (Санкт-Петербург). В старых ритмах? Современное российское кино в поисках позитива о прошлом нашей страны	139

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Пустовойт И.С. (Санкт-Петербург). С. С. Уваров и начало университетской ориенталистики в Петербурге	152
Яловега В.И. (Москва). К вопросу о религиозной составляющей идеологии В. К. Калиновского и отображении этого аспекта в историографии.....	165

МНЕНИЕ

Андреев А.А. (Санкт-Петербург). «Волны» политизации этничности в России и на постсоветском пространстве в исторической ретроспективе	171
Белый К.В., Наумова Г.Р. (Москва). Завод исчез, а история его осталась	177

РЕЦЕНЗИИ

Чернобаев А.А. (Москва). Рецензия на книгу В. Ф. Солдатенко «Винниченко и Петлюра: соратники или соперники?» (М., Научно-политическая книга. 2020. 791 с.)	182
---	-----

CONTENTS

HISTORYOGRAPHY

- Tribunsky S.A.** (Samara). Some historiographic trends in the study of the problem of cultural and educational work in the Red Army during the front-line Civil War in Russia in Soviet historical science (second half of 1960s - first half of 1980s) 13

GENERAL HISTORY

- Krivoshchekova E.V., Sivkina N.Yu.** (Nizhny Novgorod). Features of the Imperial rule of the Early Seleucid kings 22
- Alferov D.A.** (St. Petersburg). Transport infrastructure and new areas of Khartoum in the first half of the XX century 29
- Kostyuk R.V., Vauchok A.S.** (St. Petersburg). Political and institutional features of European integration in the 1990s: approaches of France and Germany 34
- Zotova A.V., Wang Ren Zhi** (St. Petersburg). Formation of parliamentary international relations between China and St. Petersburg (1994-2016) 45
- Garusova L.N.** (Vladivostok). The anti-Chinese vector in the policy of the «Free and Open Indo-Pacific» by President Trump (2017–2021) 54

NATIONAL HISTORY

- Bartashev D.S.** (Moscow). The problem of birth equality and the morganatic marriages in the Russian imperial family 62
- Baryshnikov M.N., Fedotiev D.S.** (St. Petersburg). Shipping business and Orthodox pilgrimage to Palestine: Russian Steam Navigation and Trading Company in 1856 - 1859 71
- Burdina G.M.** (Elabuga). The Great Patriotic War: the chronicles of student life 82
- Muromceva L.H.** (Voronezh). Croatian legionnaires in battles against Soviet troops on the Mius front (December 1941 - January 1942) 89
- Gershzon M.M.** (Moscow). In search of the optimal structure of cultural management in the USSR (1953-1963) 96
- Orlov S.V.** (Moscow). Information Society in Russia in Modern Times: Pages of History. 102

HISTORY OF RUSSIAN REGIONS

- Tkacheva V.S.** (St. Petersburg). The situation of concentration camp prisoners in the temporarily occupied territory of the North-West of the USSR (1941-1944) 112
- Stepanov M.G.** (Abakan). About the stay of Japanese prisoners of war in Khakassia in 1945-1947 116

HISTORY OF CULTURE

- Keidun I.B.** (Vladivostok). Formation and content of the Confucian artifact “Li ji” in the historical and cultural context of the Chinese civilization 123
- Smagar M.O.** (Moscow). Manuscripts and Renaissance Monarchy 128
- Iliasova L.R.** (Moscow). The reaction of the populist reader to the novel «Signs of the Time» by D. L. Mordovtsev 132

Shibaev M.A. (*St. Petersburg*). In the old rhythms? Modern Russian cinema in search of positive information about the past of our country 139

CHARACTERS OF HISTORY

Pustovoit I. S. (*St. Petersburg*). S. S. Uvarov and the beginning of university oriental studies in St. Petersburg 152

Ialovega V.I. (*Moscow*). On the question of the religious component of W. K. Kalinowski's ideology and the reflection of this aspect in historiography..... 165

OPINION

Andreev A.A. (*St. Petersburg*). «Waves» of politizing ethnicity in Russia and in the post-Soviet space in the historical retrospective 171

Belyj K.V., Naumova G.R. (*Moscow*). A plant disappeared, but its history has remained 177

REVIEWS

Chernobaev A.A. (*Moscow*). Review of V.F. Soldatenko's book «Vinnichenko and Petliura: Companions or Rivals?» (Moscow, Scientific and political book. 2020. 791 p.)..... 182